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de ese acto en Palma, le acompaña Santi Vila, conseller del 
Gobierno de Cataluña en aquel momento y condenado a 
un año y ocho meses de inhabilitación especial y 60.000 
euros de multa por desobediencia al firmar el decreto para 
la convocatoria de un referéndum de autodeterminación . 
¿Recuerda esta foto, señor conseller? Luego, sí quiere, se la 
entrego de recuerdo .

No se junte con malas compañías, señor Marzà, y defienda 
a los valencianos ante el imperialismo catalanista. Aunque 
ya es mucho pedir, porque al final no me gustaría tener que 
decirle: Dios los cría y ellos se juntan.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

 
 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació.

 
 
El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Miren, vostés ens van presentar açò en societat i així ho 
repetien en els seus mítings, de forma continuada, en les 
últimes campanyes: como un partido de extrema necesidad . 
Així es presentaven vostés .

I, miren, hui, en plena pandèmia mundial, després de 
mesos en què la gent ha estat patint absolutes calamitats, 
en què tots els governs s’ha estat deixant la pell, ¡l’única 
preocupació que tenen vostés és fer una pregunta registrada 
fa set mesos! De les batalletes de sempre, dels seus 
problemes inventats que no tenen absolutament ninguna 
transcendència a la vida real de les persones, eixa és la seua 
utilitat? (Aplaudiments) Eixa és la seua utilitat?

Miren, nosaltres pensem, i així li ho he de dir, que vostés són 
un partit d’extrem ridícul, i ara explicaré per què, i d’extrema 
inutilitat per a la ciutadania.

Li diré el ridícul per què. Perquè vostés, aquesta setmana, 
i els seus càrrecs, han estat fent difusió d’una notícia molt 
contundent, molt seriosa, que està publicada en un mitjà 
electrònic. I han fet molta difusió, que és que diuen que 
anem a contractar un traductor de valencià-català.

Per què li dic que vostés són d’extrem ridícul? Perquè resulta 
que la pàgina web que fa eixa notícia, en la seua portada diu: 
«Noticias de humor y sátira». (Rialles i aplaudiments) Miren, 
eixa és la seua utilitat i la seua credibilitat. Com si parlàrem 
ací del Mundo Today .

I per què dic que són al conjunt de la ciutadania? Quants 
vals beca-menjadors s’han repartit allà on vosté està 
governant, allà on vostés estan incidint en el dia a dia de les 
persones? Ningun . Ningun .

60.000 cada quinze dies, 240.000 al País Valencià. Eixa és 
la seua utilitat per als valencians i les valencianes, per al 
conjunt de l’estat. La nostra està molt clara.

Quants dispositius electrònics s’han repartit allà on vostés 
tenen incidència? Quines propostes han fet per a ajudar 
el conjunt dels valencians i les valencianes? Ninguna. Les 
batalletes de sempre, les banderes de sempre, sempre les 
mateixes històries. Ninguna.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Quants n’hem repartit nosaltres? 29.000. I anem a seguir 
ajudant els valencians i les valencianes.

En plena pandèmia, a quantes empreses han ajudat vostés, 
perquè els seus treballadors no entren en ERTE, perquè no 
vagen a l’atur? I vostés vénen a parlar-nos de les antigues 
batalletes que no ajuden la gent. Nosaltres, als treballadors 
de tots els menjadors perquè no se n’anaren al carrer perquè 
no cobraren via un ERTE, perquè seguiren cobrant el seu 
sou .

Mire, açò és el que li interessa a la ciutadania. Si vosté 
vol seguir sent un partit d’extrem ridícul i inutilitat per als 
valencians i les valencianes, continuen, continuen igual. 
Estaran desemmascarant quin és el seu objectiu: vindre ací a 
cobrar, i de treballar, ben poc .

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 349, formulada pel diputat Juan 
Carlos Caballero, del Grup Parlamentari Popular, al conseller 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball, 
sobre la valoració de l’evolució de la feina.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidente .

Señor Climent, la Comunitat Valenciana atraviesa una 
situación dramática sin paliativos. Lideramos la destrucción 
de empleo en España y somos la comunidad autónoma que 
más paro crea. 16.300 parados más en junio, 105.000 en un 
año. Señor Climent, ¿no se da cuenta? Rozamos ya casi el 
medio millón de parados, pero usted y su gobierno siguen 
viviendo en un apacible autocomplacencia .
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Cada Pleno que le interpelo tenemos que lamentar más 
personas en paro, más empresas en quiebra y más familias 
angustiadas. Pero, por si fuera poco, en junio, más de trece 
mil jóvenes se fueron al paro, uno de los colectivos más 
afectados por la crisis .

¿Han abandonado su propuesta estrella de Avalem Joves 
el año que más falta hacía? La convocatoria del Empuju y 
el Emcuju debería haber salido ya en mayo y todavía no ha 
salido . Los ayuntamientos deberían estar ya contratando 
los jóvenes. ¿Piensa dejar tirados a los jóvenes, como lo ha 
hecho también con otros colectivos?

Señor Climent, cada día que pasa, 550 valencianos pierden 
su empleo, sin que ustedes hagan nada para remediarlo. Por 
eso le pregunto, señor conseller, ¿cómo valora la evolución 
del empleo? Y lo más importante, ¿piensa salir de su letargo 
para ofrecer algo más que palabras a los desempleados?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’economia. Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta.

Senyor diputat, és evident, i diria el contrari, que la 
pandèmia del COVID-19 no ha afectat l’activitat econòmica 
i bàsicament a l’ocupació. És evident, és evident, i sobretot 
en els mesos de març i d’abril. Però, no obstant això, hem 
de vore que les dades d’afiliació laboral de maig i juny ja ens 
donen un millor escenari, amb un increment de 8.193 afiliats 
nous a la seguretat social .

Per tant, anem treballant per rescabalar la situació de 
pandèmia que estem vivint.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
l’il·lustre diputat.

El senyor Caballero Montañés:

Señor Climent, estamos cansados de su letanía interminable . 
Cada vez que viene a este Pleno dice exactamente lo 

mismo, pero cada vez que viene hay más parados y menos 
soluciones desde su conselleria .

Esta pandemia no ha afectado a todos por igual. Con 
cerca de medio millón de parados, con más de 400 .000 
valencianos afectados por un ERTE, a la única empresa 
que no le ha afectado ni un ERE ni un ERTE ni un ajuste 
cualquiera es la de sus enchufados y los altos cargos de su 
Consell, que ni siquiera han tenido el decoro y la vergüenza 
de dejar de enchufar durante el estado de alarma, mientras 
la gente perdía su empleo, su sueldo e incluso su vida .

Señor Climent, han dejado en la cuneta a dos de cada tres 
autónomos, que no han visto ni un solo euro de las ayudas 
prometidas. Las pymes valencianas están con el agua al 
cuello, sin la liquidez prometida y con miedo a que un nuevo 
rebrote les hunda definitivamente.

Los parados valencianos se han quedado sin 80 millones 
de euros para su formación, por sus recortes. Y los jóvenes, 
con ustedes, vuelven de nuevo al paro en masa, con la única 
expectativa de que su gobierno fracase para que sea otro el 
que vuelva a relanzar la economía.

No me ha contestado a las ayudas para los jóvenes, para 
el empleo para los jóvenes. Y, con este panorama además, 
vienen aquí y nos dicen que la panacea son los fondos 
europeos, como si fuese un premio a su gestión. Con más de 
cuarenta y cinco mil compatriotas fallecidos, ustedes y sus 
socios no dejan de aplaudirse por un rescate, consecuencia 
de sus negligentes decisiones durante la pandemia .

Vaya espectáculo vergonzante. Este rescate no es un 
galardón a la gestión de Sánchez, sino más bien todo lo 
contrario: es un salvavidas a los españoles por culpa de un 
gobierno que, según Cambridge, peor gestionó la crisis del 
coronavirus .

La condicionalidad de esos fondos son una enmienda a la 
totalidad de su política, señor Climent, y especialmente la de 
sus aliados, los del País Vasco, los herederos de Batasuna. 
La reforma laboral no sólo tendrá que mantenerla, sino que, 
además, tendrá que profundizar en ella.

Señor Climent, una vez más usted y el señor Puig no han 
estado a la altura de los valencianos . El señor Puig no 
ha pintado nada en el reparto de los fondos del rescate. 
Sánchez, con el beneplácito de Compromís, vuelven a 
maltratar a la Comunidad Valenciana para beneficiar a los 
catalanes .

89 euros para rescatar a cada valenciano frente a los 162 
euros de un catalán o 148 de un vasco. El mismo agravio que 
está sufriendo el puerto de Valencia. Señor Climent, dejen de 
perjudicar a Valencia para beneficiar a Barcelona. No permita 
que los mil millones de euros para la ampliación del puerto de 
Valencia se vayan a Cataluña. Defiendan a esta tierra…

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .
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El senyor Caballero Montañés:

...aunque sólo sea por una vez. (Aplaudiments)

Y concluyó, presidenta. Hay algo peor para la economía 
que el coronavirus y son las consecuencias de su gestión. 
Señor Climent, rectifique. Sus recetas nos están llevando 
directamente a la UCI .

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’economia.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta.

Mire, senyor Caballero, vosté té sempre el mateix discurs . En 
el totum revolutum que vosté fa i el mateix mantra des de fa 
cinc anys, no aporta res, ni per als valencians, i probablement 
ni per al seu grup parlamentari. Això és el primer que hauria 
de tenir en compte . (Aplaudiments)

Després, vaig a parlar-li dels joves. L’Avalem Joves seguix 
sent un projecte estrela del Botànic. En uns dies vosté vorà 
com l’Empuju i l’Emcuju ixen, després d’haver aconseguit 
milions de fons europeus per a poder traure enguany també 
l’Emcuju i l’Empuju. És a dir, que li ho posarem en safata, 
perquè vosté veja que anem a seguir treballant pels nostres 
joves.

Cosa que vosté no feia quan governava. Per què sap qui era 
l’únic jove que treballava aleshores? Vosté. (Aplaudiments) 
Vosté era l’únic jove que treballava. Tota la resta en l’atur 
i vosté resulta que ben colocadet en l’Ivaj. Eixe és el seu 
problema, eixe és el seu problema .

I després, ha de vore... (remors)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

... les dades. I quan li diem les veritats, s’ofenen. Ha de vore 
les dades. En maig, l’increment de l’atur va ser mínim, 575 
persones. I en el mes de juny, vosté culpabilitza el senyor 
secretari autonòmic, perquè diu amb tot el rigor que és el 
que ha succeït.

Perquè traiem 1.000 places per als nostres joves, perquè 
puguen treballar durant els dos mesos i mig d’estiu, i resulta 
que s’apunten a l’atur, explica amb tot el rigor per què puja 
l’atur, i resulta que vosté el culpabilitza i va en contra d’un 
fet que dóna treball a mil joves, i s’apunten 14.195 persones 
a l’atur en tres dies.

I eixe és el resultat. Però concretament en el mes de juny, 
4.500 nous llocs de treball, i això també ho hauria de posar 
en valor, però no ho posa.

I a més a més, li he de dir que a hores d’ara, i ho vorà 
prompte, en el mes de juliol l’atur registrat ja està presentant 
una baixada importantíssima, torne a repetir, ho vorà vosté 
molt prompte .

Per tant, sí que hi ha un treball darrere, de Labora i de tot el 
govern en el seu conjunt, en moltíssims àmbits, que són els 
que generen ocupació per a la nostra gent.

I senyor, Caballero, vosté com sempre . Estem en uns 
moments en què toca reconstruir la confiança, la confiança 
econòmica i social que facilite l’eixida a la crisi. I per tant, és 
imprescindible que tinguem debat, és bo, però que aquest 
siga de qualitat.

I sempre en les qüestions de fons, cosa que vosté no fa una 
volta i una altra, i una altra i una altra . Sempre en el mateix 
discurs. I dir que este govern i la conselleria d’economia 
sostenible està treballant en la reconstrucció econòmica i 
social d’este territori, en una situació complexa, complicada.

Hui, i ho ha dit el president, tenim l’acord de diàleg social, i 
prompte també tindrem, esperem, la reconstrucció que ixca 
d’aquesta cambra, que espere siga importantíssima per a 
millorar la vida de la nostra gent .

Per tant, el convide que faça propostes, que tinga més 
implicació i que treballe una miqueta més, per favor. 
Treballe una miqueta més. (Veus) Els valencians i valencianes 
necessitem i ens mereixem que els grups polítics facen un 
plantejament concret de les seues aportacions.

I que el debat polític estiga a l’altura dels reptes, i més 
del repte que vivim en aquestos moments. Espere que 
realment . . . (veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

...col·laboren i que comencem a treballar de manera junts per 
la reconstrucció del nostre territori i la nostra (inintel·ligible) . . .

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, mantinga silenci.



Número 37  ¦  23-07-2020 Pàg. 1846

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, honorable conseller.

Continuem amb la sessió de control. Passem a la pregunta 358, 
formulada pel diputat Michel Montaner, del Grup Parlamentari 
Socialista, al conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat, sobre les mesures de mobilitat per a adaptar-se a la 
nova normalitat .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Montaner Berbel:

Gracias, señora presidenta .

Señor conseller, las pautas de movilidad después de la 
pandemia van a cambiar nuestro futuro más inmediato . 
Nuestras conductas individuales también en materia 
de movilidad no pueden ser factor de riesgo en lo más 
inmediato que nos ocupa, que es salir cuanto antes de esta 
crisis sanitaria .

La foto fija que nos ha dejado el confinamiento del espacio 
público, libre de circulación y libre de emisiones, supone 
un revulsivo para acelerar más si cabe toda la política en 
materia de movilidad . La reducción de las emisiones y la 
atracción de inversiones verdes impulsando un crecimiento 
medioambiental sostenible son determinantes en la era 
posCOVID.

Y en ese sentido, señor conseller, su departamento ya está 
impulsando la llamada estrategia valenciana de movilidad 
sostenible para la normalidad mejorada. Es decir, que en 
este futuro inmediato la movilidad necesaria tiene que ser 
más saludable y sostenible, más eficaz e inteligente, más 
fiable y segura.

Pero, señor conseller, también más inclusiva, para lograr 
la accesibilidad universal. Y, para conseguirlo, tenemos 
que continuar trabajando para reajustar el reparto modal, 
primando los modos más sostenibles en detrimento del 
vehículo privado contaminante.

Potenciar la intermodalidad con la creación de 
intercambiadores y aparcamientos disuasorios. Continuar 
con la malla de itinerarios no motorizados y sus conexiones 
con nuestras áreas metropolitanas .

Por otro lado, señor conseller, como usted sabe, en estas 
Cortes también nos hallamos inmersos en nuestros trabajos 
de la ponencia para la reconstrucción en la era posCOVID. 
Y, en este sentido, el fomento de la movilidad sostenible 
es una de las tareas a corto y medio plazo que nos hemos 
marcado en nuestro dictamen como fundamental para 
alcanzar ese gran acuerdo social para la reconstrucción en el 
que está trabajando el presidente Puig.

Conjugar el mantenimiento generalizado de la prevención 
para limitar el riesgo de contagios con la movilidad es, sin 
duda, el gran reto y prioridad que usted tiene encima de la 
mesa .

Por esto queremos poner en valor el trabajo llevado a cabo 
por su equipo durante los peores momentos del estado de 
alarma y que nos avance los objetivos inmediatos… (Remors)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor Montaner Berbel: 

…en materia de movilidad .

Por todo ello, mi grupo desea conocer: ¿qué medidas está 
adoptando su departamento en materia de movilidad para 
adaptarnos a las exigencias de la nueva normalidad?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller.

El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Gràcies, presidenta.

Gracias, señor diputado, por su pregunta .

Siempre es un placer escuchar palabras amables y 
constructivas, sean de mi partido o de cualquier otro partido 
del arco parlamentario. Por lo tanto, le agradezco el tono. 
(Aplaudiments)

Entrando en fondo de la pregunta, es verdad que la lucha 
contra la pandemia ha supuesto un cambio en todo, y en la 
movilidad también, de una forma fundamental .

Esa reducción de la movilidad ha sido fundamental para 
reducir el contagio y frenar la pandemia. Y, ahora, reconectar 
la movilidad también lo será para reconstruir y salir cuanto 
antes de esta crisis en la que estamos abocados, con tres 
medidas fundamentales que hemos adoptado para que ese 
transporte, esa nueva modalidad, sea segura y eficiente.

En primer lugar, para incrementar la seguridad, ya son 
medidas conocidas en las estaciones, por ejemplo, 
de Ferrocarrils y también en colaboración con los 
concesionarios de la Generalitat, hay hidrogeles, marcas 


